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13. Valná hromada ASZ ČR   

Zápis a usnesení  
 

Datum konání: 2. června 2011 

Místo konání: Kulturní dům Máj, Pelhřimov  
 

 

1) Prezence účastníků 

Od 9.00 do 10.00 hod. - prezence delegátů a hostů – viz přílohy: prezenční listiny 

 

2) Zahájení schůze 

Schůze byla zahájena v 10.15 hod.  

V. Perník: zahájil jednání 13. valné hromady ASZ ČR, přivítal delegáty z regionálních ASZ, představil a 

přivítal přítomné hosty. Informoval o návrhu na doplnění programu.   

 

VH konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 82 členů Rady bylo podle prezenční listiny 

přítomno 71. Účast členů Rady dosáhla 87 %.  

Z celkového počtu 205 delegátů bylo přítomno 158. Účast delegátů celkem dosáhla 77%.  

Schůze byla usnášeníschopná .   

 

3) Volba pracovních orgánů valné hromady, schválení programu schůze 

V. Perník (moderátor schůze):  

Vzhledem k programu je třeba určit návrhovou komisi. Vzhledem k tomu, že z pléna nebyl návrh na obsazení 

těchto komisí, přednesl tyto jmenné návrhy předsednictva na složení pracovních orgánů: 

- návrhová komise:  Ing. Jan Štefl, Ing. Helena Přikrylová, MVDr. Pavla Löwenthalová 

Hlasování: optická většina pro/3 se zdrželi/0 proti  

- zapisovatelé: Ing. Jaroslav Šebek, Ing. Veronika Kutilová 

- ověřovatelé zápisu: Ing. Jan Staněk, Ing. Jan Miller 

Hlasování: optická většina pro/2 se zdrželi/0 proti  

VH schválila návrhy pracovních orgánů. 

Pracovní orgány zahájily svou činnost.  

VH schválila návrh programu.  

Hlasování: optická většina pro/0 se zdržel/0 proti  

 

Schválený program schůze:  

Prezentace delegátů z regionálních ASZ 

Zahájení, přivítání delegátů a hostů 

Volba pracovních orgánů valné hromady 

Zpráva předsedy ASZ ČR, Ing. Josef Stehlík 

 Vystoupení prezidenta Společnosti mladých agrárníků ČR – Ing. Petr Mareš  

Vystoupení ministra zemědělství – Ing. Ivan Fuksa 

  Vystoupení náměstka ministra životního prostředí – PhDr. Ivo Hlaváč 

 Vstoupení ředitele ÚPÚ – Ing. Jaroslav Vítek, MBA 

 Vystoupení náměstka ředitele ÚZEI – Doc. Ing. Tomáš Doucha, CSc. 

  Vystoupení náměstka ředitele SZIF – Ing. Martin Šebestyán, MBA  

Diskuse ke zprávě předsedy ASZ ČR a k vystoupení přítomných hostů 
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  Přestávka na oběd 

 

Návrh na rozšíření hospodářských aktivit ASZ ČR pro členy 

Zpráva předsedy Revizní komise ASZ ČR 

Diskuse a návrhy činnosti ASZ ČR na další období 

Usnesení a závěr 

 

4) Zpráva předsedy o činnosti ASZ ČR za uplynulé období: 

Josef Stehlík:  

Vážené dámy a pánové, vážení hosté, kolegové sedláci, 

 

uplynul rok od poslední naší valné hromady, to je další rok v činnosti naší stavovské organizace, který tak, 

jak to nakonec bývá téměř pokaždé, nebyl rozhodně rokem klidným nebo nudným. Svým způsobem 

přelomová byla již sama VH v květnu loňského roku, kdy po dvanácti letech působení v čele asociace se 

dosavadní předseda Standa Němec rozhodl znovu nekandidovat, a stejně tak důležitým krokem pro další 

vnímání asociace bylo přijetí významného partnera - Svazu vlastníků půdy ČR za našeho člena.    

Bylo to v době, kdy vrcholila kampaň do parlamentních voleb, které se aktivně ASZ ČR, podporou 

volebního programu ODS pro zemědělství a venkov účastnila. To bylo také důvodem, že jsme vlastně jako 

jediní partneři z řad nevládních organizací podporovali možnost, aby tato pravicová strana obsadila pozici 

ministra zemědělství a byli jsme také prvními partnery jmenovanému ministrovi Ivanu Fuksovi. První 

informace o tom, jak funguje a jaké hlavní problémy má české zemědělství, se nově jmenovaný ministr 

dozvídal přímo od členů asociace v našich regionech, a to jak na běžných společných jednáních, tak na 

neformálních výjezdech po farmách a statcích. 

Myslím, že pan ministr, promiňte mi ten výraz, na vlastní uši i oči slyšel a viděl, že ASZ ČR má zcela 

jasnou a ucelenou představu o tom, jak by zemědělství, vlastnické vztahy, vztah ke krajině k půdě atd. měly 

fungovat a dokonce se o tom mohl přímo v praxi přesvědčit, že naše představy nejsou žádné nedostižné 

chiméry. 

I to bylo zcela jistě důvodem, že naše organizace má dnes poměrně významné postavení na Mze, byť to 

mnohým zastáncům starých pořádků není zcela jistě pochuti. 

To ale sebou nese pro nás také mnoho problémů, jednak se stáváme spoluodpovědnými za politiku 

ministerstva a také to vyžaduje mnohem větší angažovanost a účast na všech úrovní jednání se státní 

správou. Ať se jedná o různé pracovní skupiny, monitorovací výbory, kulaté stoly ministra či 

připomínkování obrovského množství legislativních materiálů apod. Tam jako organizace máme ještě 

mnoho co dohánět. Celkem lapidárně to napsal do mého meilu náš pan tajemník Šebek, cituji doslova: 

„osobně bych navrhoval akcentovat malou zapojenost členů do pracovních skupin a komoditních rad 

(negativní důsledek pozitivního nárůstu vlivu ASZ a rozvoje aktivit), tj. nezbytnost nového rozdělení úkolů. 

Nejde jen zadat úkol, je třeba ho také pečlivě řešit a dotahovat věci do konce. Jsme v kanclu na stropu 

odborných i časových možností. Hledání "kádrů" ASZ je tedy úkol dneška“. Konec citace. Myslím, že 

k tomu není, co dodávat.  

Pokud budu mapovat dál naše společenskopolitické aktivity, tak musím zcela jistě zmínit naše jednání 

s tajemníkem pana prezidenta Klause, jednání s předsedou vlády Petrem Nečasem a pravidelný kontakt 

s jeho poradci nebo naši návštěvu s konkrétním výsledkem osobní podpory našich akcí od paní 

předsedkyně PSP ČR Miroslavy Němcové. Za velice důležitou, možná neskromně řečeno přelomovou, 

považuji naši schůzku s arcibiskupem Dominikem Dukou, kdy jsme byli první agrární nevládní organizací, 

která s ním otevřela téma fyzického vydávání církevních restitucí. Myslím, že jsme zcela jednoznačně svým 

vlivem přispěli a dále chceme přispívat k vyřešení tohoto významného restu naší společnosti. Bohužel 

podobný úspěch se nám zatím nepodařilo dosáhnout v případě znovuzahájení práce na novele 

transformačního zákona, popřípadě vypořádání restitučních rezerv.  

Bohužel se nám nepodařilo zatím uskutečnit oficiální jednání s ministrem životního prostředí. Možná je to 

také tím, že s lidmi z jeho okolí jsme v častém pracovním kontaktu a věřím, že i díky přítomnosti náměstka 

ministra ŽP Ivo Hlaváče na dnešní VH  toto setkání bude už jen otázkou krátkého času. Máme totiž 

poměrně hodně společných témat, která bez vzájemné spolupráce a součinnosti jen těžko vyřešíme. Ať jde 

o nové nastavení a vymezení nitrátových oblastí, strategii v obnovitelných zdrojích energie, společná 

opatření proti erozi v krajině a degradaci úrodnostního potenciálu zem. půdy, práce na společných zařízení 

v rámci komplexních pozemkových úprav, nebo vyřešení problematiky využívání komunálního 

biologického odpadu v zemědělství.   
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V prosinci jsme v naší kanceláři také přivítali milou návštěvu našich kolegů z Rakouska – vedení jejich 

AK, kdy hlavním tématem našeho jednání byly především otázky změn Společné zemědělské politiky EU a 

zastrojování. Také máme z této návštěvy jeden nesplněný slib, a to uskutečnit výjezdní zasedání 

předsednictva pod hostitelskou patronací AK Rakouska.  

A co se zahraničních aktivit týká, tak zcela pravidelně jednáme se zástupci rakouské Agrapojišťovny, která 

se stala také partnerem naší Farmy roku a nyní je naplánována také návštěva jejich centrály ve Vídni.  

Zahraniční tajemník Michal Pospíšil se pravidelně zúčastňuje všech důležitých jednání především na úrovni 

organizací COPA COGECA, nebo jednání na stálém zastoupení ČR u EK. Obzvláště v tomto období 

důležitých změn v oblasti SZP po roce 2013 je naše účast na tomto dění nesmírně důležitá.    

Nutnost mít dostatek informací se projevila i při naší účasti na podpoře ministra zemědělství v odmítnutí 

zastrojování velkých podniků. Naše strategie vycházela ze stavu, že v době vzniku této iniciativy byla jako 

jediná varianta ta, že peníze, o které se z důvodu zastropování sníží pilíř I zůstanou v evropské kase a ta 

potom rozhodne, čí rozpočty budou o tuto částku navýšeny. Pro Českou republiku by to znamenalo o 

zhruba 6 mld. Kč méně na přímých platbách. Tento krok se ukázal jako strategicky vhodný, protože díky 

vzniklému odmítavému tlaku několika členských zemí byla navržena změna, která spočívá v možnosti 

využití nečerpaných peněz z důvodu zastropování v národní obálce, a to na financování rozvojových 

programů venkova. Tuto změnu přístupu ohlásil komisař Dacian Ciolos při pracovní návštěvě ČR v dubnu 

tohoto roku.  

Rovněž v dubnu letošního roku jsme se jako organizace připojili k „Výzvě odpovědných sedláků“ určené 

ministrovi zemědělství, ve které jsme spolu s  dalšími třemi nevládními organizacemi, které se hlásí 

k liberálnímu pojetí zemědělské politiky bez nadměrných regulačních zásahů státu a respektování 

vlastnictví, vyjádřili k alarmujícím snahám některých významných lobbyistů v agrárním sektoru vrátit se 

k modelům podpory výroby a výrobního protekcionismu. Výsledek této spolupráce se například projevil 

v jednoznačném odmítnutí některých požadavků AK na nesmyslné a ničím nepodložené požadavky 

navýšení min. zatížení VDJ chovaných na trvalých travních porostech a prosazení přijetí postupných 

opatření, které povedou k racionálnějšímu využívání dotovaných agroenvironmentálních opatření na 

travních porostech.  

 

V uplynulém roce se nám podařilo prosadit také několik důležitých legislativních změn, které, doufejme, 

ulehčí život nejen naším členům. Jedná se především o novelu veterinárního zákona, který je v současné 

době v poslanecké sněmovně, a to především v otázce umožnění domácí porážky skotu, nebo zjednodušení 

podmínek pro porážku jelenovité zvěře ve faremním chovu, kdy navíc Asociace farmových chovů 

jelenovitých se stala naší další členskou posilou. Pozitivně jsme ovlivnili některá ustanovení výkladu 

starého rostlinolékařského zákona především při obnovování odborné způsobilosti a tato způsobilost a 

především prodloužení období platnosti technických prohlídek postřikovačů byla také hlavní témata 

připomínek pro nové znění tohoto zákona. Zde nám ke změně velice dopomohla resuscitovaná činnost 

Antibyrokratické komise, do jejíhož čela mě v měsíci únoru jmenoval ministr Ivan Fuksa. Komisi se od té 

doby podařilo iniciovat, musím říci jednoznačně, že pod stálým tlakem ASZ ČR, několik důležitých 

systémových změn. Především je to změna administrace příjmu žádostí projektů PRV, který se blíží 

našemu požadavku projektového manažera a ustanovení odvolací komise PRV, jak pro řešení odvolání 

z důvodu bodování, tak projektů po podepsání dohody se SZIF, tj. před proplacením dotace, a to ve 

správním řízení. To považujeme za obzvláště důležité, protože není možné jedním obyčejným dopisem 

oznámit žadateli, že Mze je líto, ale vzhledem k tomu, že bylo zjištěno formální pochybení v projektu, nelze 

uhradit část nebo celou schválenou dotaci eventuálně ještě penále, jestliže projekt byl žadatelem fyzicky 

zrealizován a zaplacen přesně podle projektu. Neméně důležitý byl vliv ASZ ČR na změnu pohledu při 

přípravě návrhu hodnocení kontrol zásad správné zemědělské praxe v oblasti posuzování vlivu eroze na 

MEO půdách. Dovolím si tvrdit, že naprosto klíčovou roli v této změně sehrála účast ministra zemědělství 

na naší podzimní radě v Liblicích.  

V uplynulém období zaznamenal mezi našimi členy poměrně značnou oblibu projekt školení na využití 

portálu farmáře, kterého se účastnilo téměř 450 sedláků. Navíc se nám podařilo v této záležitosti úspěšně 

podat žádost na SZIF. Pro velký úspěch a poptávce po těchto formách vzdělávání našich členů připravíme 

několik dalších odborných školení i pro nadcházející červnové příjmové kolo PRV.      

Další oblastí práce Asociace byla také snaha o změny v oblasti myslivosti. Naším přínosem bylo nastavení 

definice, že myslivost je jednou z hospodářských činností v krajině. Že tím, kdo ji nejvíce ovlivňuje, je 

především hospodařící zemědělec. Byli jsme jedni z organizátorů mysliveckého semináře v Uhlířských 

Janovicích, kde hlavním tématem byla debata o příznivých změnách pro životní podmínky drobné zvěře po 
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realizaci KPÚ. Také jsme založili pracovní skupinu pro přípravu právní metodiky k zajištění správného 

postupu při změnách v držení honiteb. Chceme naším členům dát návod, jak využít uzavírání nájemních 

smluv i pro možnost uplatnění výkonu práva myslivosti.         

 

Velkou část úsilí ASZ ČR jsme také věnovali v uplynulém roce našim vlastním společenským aktivitám. 

V měsíci září proběhli velice úspěšné dožínky s návštěvou několika zajímavých farem v litoměřickém a 

lounském regionu za velkého zájmu našich hostů. Dožínek se účastnili dokonce dva ministři. Vedle 

ministra zemědělství i ministr Vondra. Musím vyzdvihnout organizátory, protože vše klaplo, včetně 

dostatku jídla a dobrého počasí skvěle. Zřejmě nejdůležitější společenskou akcí však bylo vyhodnocení 

soutěže Farmy roku 2010 rozšířenou o vyhlášení Byrokrata roku, tradičně pořádané v adventním čase, 

tentokráte na scéně divadla ABC. I tady bylo zřejmé, jak se daří zdokonalovat slavnostní večer, včetně 

skvělého konferování v režii čestného předsedy Standy Němce, které bylo od hostů, kteří byli na podobné 

akci poprvé, hodnoceno v superlativech. Dlouholetá úspěšnost tohoto projektu, kdy naším původním 

záměrem bylo seznámit členy asociace a spolupracující instituce a firmy, jaké dokázali čeští sedláci po roce  

1992 vybudovat moderní prosperující farmy se ukazuje jako naplněná a tak jsme využili situace, kterou 

nám do cest přinesl tak trochu život a zahájili jsme v roce 2011 spolupráci s Mze a  Parkem Tři věže na 

„Farmářských slavnostech“. Cílem této spolupráce je představit co možná nejširší veřejnosti hospodaření a 

život na skutečných farmách a to především rodičům s dětmi. Reagujeme tak trochu také na různé naprosto 

zkreslené představy a vnímání českých sedláků vytvářeného pořady médií typu farmář hledá ženu, nebo 

malá farma apod.  

O úspěšnosti tohoto záměru svědčí čísla návštěvníků zatím uskutečněných třech slavností na farmách pánů 

Dobrovolného, Mejsnara a Kuncla. V průměru každou farmu navštívilo čtyři tisíce návštěvníků. To je 

zájem, který tak desetinásobně převyšuje naše očekávání. V souvislosti s tím začala být také naše asociace 

mnohem více mediálně vnímána a není téměř měsíc, abychom se neobjevili v nějakém televizním či 

rádiovém pořadu nebo zpravodajství.  Jenom pro zmínku připomenu pořad Náš venkov, kde byly 

prezentovány například farmy rodiny Linhartových, Moravcových, nebo Šťastných. Jsme partnery Deníků 

Bohemia, kde máme pravidelné vstupy a MF Dnes, se kterou nyní také připravujeme čtenářskou soutěž o 

zajímavých regionálních farmách.   

Ze společenských aktivit nesmím ale zapomenout také na pořádání tradičního reprezentačního plesu, který 

se především u některých našich členů a především pak stálých příznivců, těší velké oblibě. 

Společně se Švehlovou společností jsme uspořádali vzpomínkovou výstavu Antonína Švehly v Národním 

zemědělském muzeu, kterou zahajovala předsedkyně sněmovny parlamentu ČR paní Miroslava Němcová.  

Stále jsme aktivní organizací i na poli zájezdovém, abych zůstal u naší selské terminologie. Kromě toho že 

jsme absolvovali milé setkání a pracovní jednání s manžely Vavrečkovými majiteli firmy Lingua tour, kde 

jsme dojednali pravidla pro další naši spolupráci, navštívili naši členové Švýcarsko, Vietnam, Belgii a nyní 

probíhají přípravy na zájezdy do destinací jako je Chile a Peru, Itálie, Maďarsko (lázně), Malta, nebo 

Španělsko,…. Prostě s Asociací soukromého zemědělství do celého světa! 

Kancelář ASZ ČR se také stále stará o maximální informovanost našich členů. Jsem přesvědčen, že 

množství informací a podnětů, které se prostřednictvím našich pravidelných mailů, nově řešené webové 

stránky, rychlých informačních SMS nebo prostřednictvím našeho časopisu – Selská revue, dostává až 

k Vám, jsou na vysoké úrovni a jsme mnohdy i informačním zdrojem pro úředníky Mze především na 

regionálních úrovních. 

Všechny tyto složité úkoly a činnosti, které ASZ ČR dělá a má před sebou by nebylo možné zajišťovat bez 

maximálního nasazení týmu naší kanceláře, který v letošním roce prošel malou obměnou. Důvodem byla 

milá událost u Vendulky Pospíšilové – narození potomka. Přijali jsme proto posilu – Janu Breburdovou. A 

myslím, že jsme měli, hlavně tajemník Šebek, šťastnou ruku při výběru. Jana se velmi rychle zapracovala a 

je již zcela plnohodnotným pracovníkem naší kanceláře. Přesto však budeme muset do budoucna počítat 

s dalším posílení týmu kanceláře asociace, a to především vzhledem k množství nových aktivit, které 

připravujeme, včetně aktivit hospodářských. 

Dámy a pánové, z obsažnosti mé zprávy je zřejmé, že ASZ ČR je organizací, která je aktivním a dnes již 

zcela nepostradatelným účastníkem dění na agrárně politické scéně České republiky. Nastavili jsme ve své 

činnosti již v předchozích letech vysokou laťku a je naší povinností a úkolem tento standard udržet a najít i 

další prostor pro naše působení. 

Vážení přátelé a kolegové, věřím, že uděláme všichni maximum proto, abychom i nadále udrželi naši 

aktivitu a chuť pracovat pro prospěch českého selského stavu. 

Děkuji Vám za pozornost.  
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5) Vystoupení hostů: 

 a) Prezident Společnosti mladých agrárníků ČR, Ing. Petr Mareš 

Poděkoval za pozvání a možnost vystoupení. Členská základna i činnost SMA a ASZ se prolínají, obě 

organizace mají podobné cíle. Jsou zastáncem spíše jednání než protestních akcí. Je nutné, aby zde byly 

organizace, které jsou schopné agrumentovat proti návrhům např. AK.  

Váží si činnosti ASZ na propagaci zemědělství a selského stavu. Navrhuje spolupráci například na poli 

poradenství s dotačními tituly, prosazení přesunu nevyčerpaných prodtředků z I. Osy PRV například na 

podporu mladých zemědělců.  

 

b) Zdravice Mgr. Eduarda Kavaly, předsedy Spolku pro obnovu venkova ČR 

V. Perník: omluvil ze zdravotních důvodů neúčast E. Kavalu a seznámil delegáty s jeho zdravicí.  
 

Vážený pane předsedo, vážení členové ASZ ČR, vážení vzácní hosté! 

Dovolte, abych vás co nejsrdečněji pozdravil při příležitosti konání Vaší 13. Valné hromady. Dostalo se mi té 

pocty vystoupit na Vašem dnešním jednání, ale okolnosti tomu chtěly (zdravotní), že nabídnu svůj prostor 

kolegům hostům a omezím se na těchto několik vět – zdravici. 

Dle naší písemné dohody, nabízí se oběma stranám poměrně široký prostor pro komunikaci i faktickou 

spolupráci. Není však jednoduché ji reálně nastartovat.  Osobně jsem přesvědčen, že situace je podobná té, 

kterou jsme se za našich školních let učili nazývat ohrožením - to se avizovalo bitím na kolejnici. Co mám na 

mysli? 

Náš Spolek stál u záchrany zákona o ochraně ZPF. Jaká je situace nyní? Obrovské splachy – díky lajdáckému 

a bezohlednému hospodaření, nejúrodnější půda pod pseudoenergií slunečních panelů či logistických center, 

rozprodej půdy, která by mohla posloužit pro smysluplné komplexní pozemkové úpravy. Vedle toho 

pokračující pokles stavů zemědělských zvířat a nesoběstačnost v tradičních produktech. Opakovaně používám 

přirovnání, že i mé babičce – mladé vdově se 2 dětmi, kterou Němci vyhnali ze Sudet do Olomouce, a tam 

žila v malém holobytě, stačilo za války vzít batoh a vyrazit za hranice města – i v tak těžké době bylo z čeho 

čerpat. Dnes stačí poplach s několika okurkami a můžete s batohem klidně na týdenní turistické putování a na 

českou okurku nenarazíte. Nenajdete slepice, prase, krávu. Potravinová bezpečnost – nebo lépe řečeno 

nebezpečnost – hájená dvacet let politickou scénou je dle mého hlubokého přesvědčení do nebe volající 

lumpárnou. A stále se něco likviduje a zvyšuje naše závislost. 

Není tedy nejvyšší čas načíst síly? Ano je. Zároveň však říkám, že partneři nejen sčítají své síly, ale zároveň 

se dělí. Je před námi nové plánovací období. Ať už je jeho finanční rámec jakýkoli, měl by být vyváženě 

rozdělen. Na kulatých stolech pana ministra – a je potřeba mu vyseknout poklonu, že nás do této úzké skupiny 

zve – zatím vše vypadá tak, že po roce 2013 bude již jen vymezená produkce polykající stále malé, ale v dané 

chvíli všechny dotace. O venkovu – celém venkovu – ani zmínka. Vážení sedláci – malí i velcí – z vašeho 

posledního sezení jsem nabyl dojmu, že většina již pochopila, či tuší, že tímto jednosměrným tunelem cesta 

k dlouhodobější prosperitě nevede. Možná k jednorázové, časově omezené etapě osobního prospěchu. Na 

rozdíl od továrních dělníků přece zemědělci vždy mysleli v dlouhodobějších horizontech. Učiňme tak i nyní a 

sedněme ke stolu, vyslechněme se, stanovme co je cílem. Výsledky budou hmatatelné za 10 – 20 let.  

Náš Spolek si v květnu připomněl 20 let Programu obnovy venkova. Když jsme začínali, mnozí se smáli, dnes 

jsme schopni ukázat, co se dá i z mála a jak systematická cesta k cíli přináší ovoce.  Před 4 lety se mnozí smáli 

Leaderu. Dnes na mnoha místech partnersky spolupracujeme. Neztraťme proto tempo čistě osobními pohledy. 

Vážení zemědělci, hodně sil, i víry v reálnost Vašeho, ale i našeho společného snažení. 
Za Spolek, který považuje za čest být Vaším partnerem v budování důstojného a svébytného českého a moravského 

venkova – Eduard Kavala. 

 

c) Náměstek ředitele SZIF – Ing. Martin Šebestyán, MBA 

Omluvil ředitele SZIF Ing. Černocha, který se nemohl zúčastnit z pracovních důvodů. SZIF se snaží, aby letos 

neobhájil „prvenství“ v soutěži o Byrokrata roku. 

Zástupce vedení SZIF se nyní účastní jednání ABK, aby šlo řešit podněty přímo na místě. V posledních 

měsících bylo realizováno, popř. je naplánováno několik zjednodušení v PRV – elektronická žádost přes 

Portál farmáře; ve většině případů se již nepožaduje ověřování podpisů, napojení na registry státní správy; aby 

nebylo nutné dokládat zbytečně některé osvědčení; navrženo zjednodušení pravidel (není již nutné schvalovat 
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přesuny v rámci rozpočtů, snížení sankcí za drobné přestupky); od červnového kola u pilotních opatření 

zaveden předvýběr na základě bodování žadatelem.  

V dalším období plánuje SZIF rozšířit elektronické podávání žádostí na většinu opatření, snížení počtu a 

zjednodušení kontrol tak, aby nedublovaly kontroly jiných institucí.  

SZIF bude svolávat pravidelné schůzky se zástupci nevládních organizací a řešení jejich podnětů.  

I v letošním období narostl počet žádostí asi o 3.500 žádostí.  

Informoval o předběžném haromonogramu výplat dotací – obdobný jako v předchozích letech (říjen LFA, od 

prosince SAPS a TopUp, od února AgroEnvi). 

 

d) Náměstek ředitele ÚZEI – Doc. Ing. Tomáš Doucha, CSc. 

Poděkoval za pozvání. 

Informoval o některých výstupech ze Zelené zprávy 2010. Celkově jsou čísla sice dobrá, ale stále nedosahují 

efektivnosti ostatních sektorů. Celkový zisk je oproti roku 2009 dva a půlkrát vyšší (6,3 mld. Kč). Důležitější 

však je čistá přidaná hodnota na pracovníka (ERU) – zlepšila se o 7% na cca 265 tis. Kč. V tomto kritériu jsou 

dlouhodobě nejlepší podniky v horších podmínkách s extenzívní výrobou (610 tis.), naopak nejhorší (150 tis.) 

je u podniků zaměřených na chov prasat a drůbeže.  

Na zvýšení zisku se podílely i stoupající podpory (9.600 Kč/ha z. p., 260 tis. Kč/pracovník). Z čisté přidané 

hodnoty jsou až 70% právě dotace. Došlo ke snížení počtu pracovníků v zemědělství asi o 5% na asi 150 tis. 

Pracovníků. České zemědělství je schopné uživit asi 100 tisíc lidí. 

U většiny komodit meziročně stouply ceny zemědělských výrobců. Neustále narůstají plochy řepky (od 

vstupu do EU o 25%), výměra krmných plodin naopak od vstupu do EU poklesla o 75%. Neustále také klesají 

počty prasat a drůbeže, především kvůli špatné konkurenceschopnosti.  

Vysokou rentabilitu mají obiloviny a řepka. 

Neustále roste export surovin na úkor zpracovaných výrobků, na tom se podílí jak efektivnost zemědělství, tak 

potravinářství.  

Pozemkové úpravy dokončeny na 16 % zemědělské půdy + 14 % je rozpracováno. Jedná se o dlouhodobý 

dluh životnímu prostředí, stejně jako nedostatečná péče o krajinu a půdu. Nelze chápat potravinovou 

bezpečnost jako neustálou výrobu na úkor kvality zemědělské půdy.  

Přímé platby byly vždy kompenzací za omezení zemědělské činnosti. Toto opodstatnění však již ztratily a 

veřejnost neví, za co dotace jsou, proto se EU stále snaží co nejvíce ozelenit SZP.  

Oceňuje, že sedláci sdružení ASZ cítí skutečnou spoluzodpovědnost za půdu a krajinu. Zdravá půda a péče o 

ní je přitom základem oné potravinové bezpečnosti, o které se tolik mluví, ale často v zavádějících 

souvislostech. 

 

e) Ministr zemědělství – Ing. Ivan Fuksa 

Poděkoval za pozvání. Vyzdvihl význam a práci ASZ, jako selské nevl. organizace. Ocenil spolupráci 

s poradci za ASZ na koncepčních otázkách. Výjezdy po farmách i diskuse se členy ASZ byly pro něj velmi 

přínosné. Ocenil zejména věcnost. Přivítal akce typu Farma roku, Byrokrat roku či Farmářské slavnosti – 

podle jeho názoru jde o přínosné akce pro rodiny s dětmi, které podporují také prodej ze dvora a propagují 

sedláky. 

 

Podepsáno společné prohlášení nevládních organizací a Mze k SZP – poděkoval za podporu, ačkoli to pro 

menší sedláky v ASZ nebyl jednoduchý kompromis. Taková shoda byla velkým úspěchem v historii a 

umožnila razantní prosazování stanoviska ASZ ve vyjednávání. 

Důležitá je podpora malých zemědělských podniků a údržba krajiny a venkova jako celku.  

Pozice ČR k zastropování je opačná než pozice celé EU – ČR je proti zastropování. Zásadním úspěchem je to, 

že současný návrh – zastropování bude, ale s tím, že ušetřené peníze zůstanou v obálce dané země. Evropská 

komise stále opakuje obecná prohlášení bez konkrétních závěrů, proto Mze pozvalo k jednání do ČR 

evropského komisaře. Komisař Ciolos v dubnu jasně prohlásil, že zastropování se nedotkne obálky státu.  

Ozelenění v rámci přímých plateb by mohlo obsahovat například střídání plodin a navázání TTP na 

živočišnou produkci. To však opět hrozí navýšením byrokracie.  

Za důležité považuje snižování byrokracie, ABK slouží jako poradní orgán ministra, změna v osobě předsedy 

v únoru – pokládá důraz na význam komise, její závěry se promítají i do závěrů porady ministra. ABK má 

konkrétní výsledky (odvolací komise pro PRV, změny v novelách zákonů), které se aplikují do nových 

legislativních úprav.  
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Další prioritou jsou pozemkové úpravy, které jsou důležitým prostředkem pro napravení vlastnických vztahů 

a restitucí. Nyní je šance současně dořešit i církevní restituce. 

Bude nutné dokončit transformaci zemědělských podniků a v této souvislosti otevřít zákon o transformaci.  

Zavedení nové úpravy GAEC 2 pro omezení plošného výskytu erozí. Opatření budou pouze doporučující, ale 

zemědělci přebírají plnou zodpovědnost za vzniklé škody. 

Zároveň Mze podporuje šetrné hospodaření v krajině, které pomůže chránit půdu a krajinu, podporuje rozvoj 

agroturistiky a pomáhá zvýšit zaměstatnost na venkově. 

Momentálně se pracuje na transformaci státních institucí spadající pod Mze (sloučení PÚ a PF, menší počet 

dozorových organizací), která by měla být dokončena na podzim. Cílem je snížit byrokracii a počty kontrol, 

podpořit využívání elektronické komunikace, využít společné registry, odstranění duplicit apod.  

Ze strany Mze a SZIF by měl být tzv. klientský přístup k zemědělcům. AZV půjdou pod SZIF, počítá se 

zachováním maximální dostupnosti v regionech. Prosadil novelu zákona zajišťující přímý vliv ministra na 

SZIF. 

Zadá také úkol prověřit a porovnat přesnou textaci zákonů v Německu, Francii, Rakousku, apod., účelem je 

zjistit, do jaké míry jde o „květnatost“ zákonů v ČR zapracovávajících Směrnice EU. 

 

 

6) Diskuse ke zprávě předsedy a hostů 

M. Zitko: Na velkých plochách zpravidla velmi úrodné půdy jsou umístěny fotovoltaické elektrárny a sklady. 

Jak je možné, že tomu nikdo nezabránil? 

I. Fuksa: Nyní už to možné není, byla to špatná politika, nová elektrárna se smí povolit pouze na jinak 

nevyužitelných plochách (střechy, protihlukové bariéry apod.). Náš model byl naprosto špatný, popsal model 

v Rakousku nebo Bavorsku, kde tuto podporu přesunuli na sedláky ovšem s tím, že půjde o využití 

nevyužitelných ploch a střech. Tam naopak stát a sedláci vydělávají – zde vydělaly jen velké fin. skupiny a 

stát prodělal.  

I. Hlaváč: Doplnil informaci o novém zákonu o vynětí ZPF – zvýšení poplatků. Přestože zákon výrauzně 

omezuje zabírání kvalitní půdy, stejně není možné ekonomicky silným developerům úplně zabránit. Navíc má 

mnoho měst a obcí plány na investice a ty nebudou moce realizovat kvůli vysoké ceně půdy, to je druhá strana 

mince. Další zákon nyní stanovuje odkládat těmto investorům zálohy, jistiny na pozdější likvidaci tohoto 

nebezpečného odpadu (těžké kovy v solárních panelech). 

L. Miler: Navýšení minimálního limitu VDJ – z jakého důvodu bylo toto navrženo? Je nutné brát v potaz 

odlišné podmínky v jednotlivých regionech. Ať je tedy limit stanoven na hektar zemědělské půdy a stavy 

skotu se zvýší. Je nesmysl takto něco stanovovat, pokud bude pro nás ekonomické mít více zvířat, pak je mít 

budeme sami, o tom není třeba pochybovat. Je to stejné, jako kdybychom naopak chtěli, aby zatížení VDJ 

bylo stanoveno pro všechny hektary, nejen TTP. 

Upozornil na problém sedláků v malých vesnicích nebo osadách, které spadají pod velké obce a nemohou tak 

dosáhnout na podpory pro obce s počtem obyvatel pod 2000 obyvatel. Je nutné na to pamatovat v rámci 

tvorby nových dotačních podmínek. V rámci současného PRV to byla diskriminace. 

I. Fuksa: Tuto diskusi vyvolala AK, která požadovala navýšení limitu. Nyní se nic zvyšovat nebude, zvýšení 

je možné po roce 2013, ale nebude se jednat o žádnou radikální změnu, je nutné do té doby vypracovat 

analýzy a informovat zemědělskou veřejnost dopředu, aby se stihli zemědělci připravit. 

J. Stehlík: Od roku 2012 se začne sledovat delší referenční období pro výpočet počtu VJD/ha. To je klíč, k 

zabránění spekulacím s převody VDJ a je dost možné, že problém bude vyřešen. 

Navýšení by bylo krátkozraké, vyplynuly by z něj problémy s nitrátovou směrnicí atd. 

R. Hladík: Při probíhající PÚ dává projektant pozemky, na něž se vztahuje blokační paragraf (církevní 

restituce), přesně na původní místo. Důvodem je to, že pozemkový fond v Jihlavě trvá na tom, aby se přesně 

dodržela cena pozemku.  

I. Fuksa: Prosím o předání informace, zjistí podrobnosti.  

J. Vítek: Pozemkový fond se chová jako jakýkoli vlastník, takže může trvat na dodržení polohy. 

P. Hodan: V ČR obecně už 50 let klesá úrodnost půdy, 30 let se o tom mluví, je rád, že se dnes začíná snad i 

něco dělat. Upozornil na problém příkopů, kde se úrodnost naopak zvyšuje. Jde o tisíce kilometrů hnojišť, 

splachy od solí a obrusy z pneumatik. To je vážný problém pro spodní vody. Proč není zákonná povinnost 

příkopy udržovat a odstraňovat hmotu? Je to šance i pro kompostování. 

Popsal neefektivnost vynakládání st. prostředků v rámci výzkumných úkolů – zajímavé výsledky a pokusy se 

k sedlákům vůbec nedostanou. Špatné mechanismy distribuce, atd.  
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I. Fuksa: Povinnost vyplývá ze silničního zákona, má ji správce silnice (SÚS). Mze a MŽP navrhovaly zařadit 

příkopy do LPIS, tak by plochy spadly do gesce Mze a zemědělci by na údržbu mohli dostat platby.  

Je nutné udělat inventuru funkčních úkolů Mze; náměstci si budou muset obhájit efektivnost a užitečnost 

úkolů, na něž požadují finance. 

J. Stehlík: V mnoha případech příkopy nejsou správců cesty, ale jednotlivých vlastníků, protože se dříve tato 

evidence neřešila a hranice pozemků se dost posunuly. 

L. Netrh: Zalesňování zemědělské půdy – v regionu Rakovnicka jsou již řadu let nevhodně zalesňovány velké 

plochy - s velmi nízkým podílem jedinců na hektar, což odporuje podmínkám dotací (celkem několik set 

hektarů), kolem jsou vysoké ploty – problémy pro malé zemědělce, pro zvěř. Kontroly se SZIF a MŽP nic 

nezjistily. Je nutné to vidět, velký problém.  

I. Fuksa: O problému neslyšel, prosí o informaci, zjistí podrobnosti. 

 

Přestávka na oběd 12:30 – 13:30 

 

Pokračování bodu č. 5 – Vystoupení hostů 

f) Náměstek ministra životního prostředí – PhDr. Ivo Hlaváč 

Poděkoval za pozvání.  

Za politikou ozelenění zemědělství v rámci SZP EU se skrývají pouze banality a další byrokracie. Nelze 

ospravedlňovat dotace pomocí dalšch byrokratických nesmyslných požadavků, které zemědělci standardně 

dodržují již dnes. Současná politika EU není o konkurenceschopnosti, ale o koncepcích o 

konkurenceschopnosti.   

Pro zemědělce je dobrá šance se uplatnit na poli obnovitelných zdrojů – biomasa, bioplyn. Bude ale nutná 

revize výkupních cen. Měla by vzniknout férová národní bilance biomasy v ČR, ne to stavět na kapacitě, co 

lze vyprodukovat. Vše musí být posuzováno z co nejširšího hlediska dalších dopadů – ekologických, dopady 

do infrastruktury. Musí to mít smysl – nesmí se opakovat politika jako u solární energie. Projekt zaměřený 

pouze na čistou výrobu energie nesmí být dotačně podporován. Zákon o obnovitelných zdrojích – co největší 

zjednodušení kategorií, preference výroby elektřiny z reziduí a odpadů, podpora kombinované výroby 

elektřiny a tepla.  

Veškerá voda, která odtéká z ČR, ovlivňuje okolní státy, to je třeba mít na paměti. Nitrátová směrnice je velmi 

účinný nástroj při řízení kvality vod v ČR. Jsou i takové názory, že v režimu ohrožených pozemků by mělo 

být 100% ploch v ĆR (nyní 48% - pod průměrem EU). Pokusí se v této věci vyvolat jednání mezi Mze, MŽP 

a nevládními organizacemi. Revize musí být do konce roku hotová.  

Je nutné udělat zásadní revizi požadavků na hospodaření, stavby apod, v CHKO. Z regionů chodí ohromné 

množství stížností na přístupy úředníků. Racionalizace je potřebná i na úrovni fungování Agentury ochrany 

přírody a krajiny. Úředníci si zde vykládají legislativu po svém, to je nepřijatelné. 

 

g) Ředitel Ústředního pozemkového úřadu – Ing. Jaroslav Vítek, MBA 

ÚPÚ se zabývá především snahou o urychlení pozemkových úprav. Prostředky z PRV se na úpravy málo 

čerpají, důvodem je mimo jiné snížení cen, za něž jsou firmy ochotny úpravy provádět (výsledky výběr. 

řízení, nové technologie). V aktuálním kole PRV není opatření na dotace pozemkových úprav vyhlášeno. 

Problémy ale přiznává i na vlastním úřadě a v regionech PÚ, proto po svém obnoveném nástupu do funkce 

byl nucen řešit personální opatření. Paradoxní je, že pozemkové úpravy podporují obce, MAS, ale bohužel 

velmi málo je podporují zemědělští podnikatelé – v ASZ to ale rozhodně neplatí. 

Pozemkové úpravy jsou veřejným zájmem a mají být ve veřejném zájmu realizovány. Je lepší dělat 

pozemkové úpravy jednoduché a skromnější. Společná zařízení   

PÚ pracuje na legislativní přípravě sloučení s PF. ÚPÚ ale nedopustí, aby došlo ke zničení regionální 

struktury a kontaktních míst pro zemědělce v jejich regionu.  

Obnovena pracovní skupina Půda. Tematická skupina k zákonu č. 95 pracuje, příští týden se sejde skupina 

k ochraně půd a erozi, třetí skupina se chystá pro oblast budování cest, biokoridorů apod. 

Váží si podpory pozemkových úprav ze strany členů ASZ. 

 

Pokračování bodu 6) – Diskuse  

J. Váňa: Jak pokračují práce na novele transformačního zákona a transformační rezervy? 

I. Fuksa: Přiznává, že se práce příliš neposunuly, řešily se bohužel jiné otázky. 
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J. Stehlík:  Je nutné na tom začít pracovat. Poslední návrh byl zamítnut v Senátu a od té doby se na žádném 

alternativním návrhu nepracovalo. Je to mezi prioritami ministra – téma je nyní propojeno s církevními 

restitucemi.  Pro ASZ je to zásadní priorita 

F. Novák: Má připraven projekt malé bioplynové stanice – chtěl se přihlásit do 13. kola PRV. To je ale pouze 

pro malé, střední a velké podniky a on je klasifikován jako mikropodnik. Jedná se o malý projekt na 

zpracování odpadů. Má ještě šanci na nějaký úspěch? Je škoda, aby nebyly podpořeny malé projekty. Na ně 

by to přece mělo být prioritně. 

I. Fuksa: Podpora půjde nově pouze projektům na bioplynky, které počítají s využitím bioodpadu min. ze 

30%. Otevření PRV pro mikropodniky je záležitostí rozpočtu – mělo by být vypsáno na podzim. 

J. Stehlík: U bioplynek je nutné zavést zastropování podpory, aby se podporovaly hlavně malé podniky 

s malými projekty. Asociace bude toto zastropování požadovat u projektů v oblasti obnovitelných zdrojů.  

I. Hlaváč: Vláda má do roku 2020 závazek vyrábět 20% z obnovitelných zdrojů. Projekty budou státem 

finančně podporovány pouze do té doby, než se dosáhne stanoveného podílu na energetickém mixu. Pak 

podpory skončí a bude nutné vše financovat z vlastních zdrojů.  

Smysl mají pouze lokální bioplynky, které využívají hlavně odpady a rezidua. V Německu fungují malé 

bioplynky naprosto bez dotací a jsou dobrým zdrojem příjmů pro zemědělce v malých obcích.  

p. Sedláček: Četl článek o krajině a půdě od prof. Skleničky z ČZU – naprosto s ním souhlasí. Teorii máme 

všichni zvládnutou dobře, teď ještě aby se podařilo vše v praxi.  

Nelze vymáhat škody po myslivcích – myslivecký zákon je naprotsto bezzubý a zemědělec se musí jedině 

obrátit na soud – na to ale nemá čas. Environmentální funkce lesa. Chce otevřít problém velikosti honiteb a 

vůbec mysliveckého zákona, nebojí se to předložit do parlamentu, kde ale očekává velké potíže. 

I. Fuksa: Myslivost je pro Mze důležité aktuální téma. Obměňuje se Myslivecká rada. Mze chce otevřít téma 

velikosti honiteb a práv vlastníků pozemků v souvislosti s myslivostí. Žádá o podněty z řad zemědělců.  

J. Stehlík: Poptávka členů po řešení problémů v myslivosti je veliká. S personální změnou v Myslivecké radě 

ministra by se měly problémy více řešit. Novela mysliveckého zákona bude velmi obtížně prosaditelná. ASZ 

bude po žních provádět osvětová školení k myslivosti a honitbám v regionech.  

P. Srna: Upozornil na netransparentní průběh přidělování dotací na údržbu rybníků. Neexistují veřejně 

kontrolovatelné parametry. V PRV jsou podmínky zřejmé, ale zde ne. 

I. Fuksa: Pravděpodobně se podaří ČR dosáhnout na dotace z EU na Rybářství. Popsal výsledek jednání 

s ministry některých zemí EU – pokusil se vytvořit společný tlak na umožnění získání podpory pro 

sladkovodní ryby, přímořské státy nebyly kupodivu příliš proti – podpora by pro ČR měla dosáhnout až 1 

mld. korun. Podpořil by jimi jednak další odbahnění rybníků a zpracování pro vyšší přidanou hodnotu – 

filetovací linky, apod. 

L. Miler: Hospodaří v CHKO Broumovsko v pásmu ochrany vod (prameny v Adršpašských sklalách, které 

spravuje soukromá firma), nesmějí používat chemické prostředky a mají mnoho dalších omezení, ale nikdo 

jim za to nedá žádné kompenzace. 

J. Stehlík: Stát by měl zemědělcům nabízet standardní kontratky na spolupráci při ochraně kvality vod. 

V zahraničí existují smlouvy mezi vodárenskými podniky a zemědělci – na rámec dotačních titulů. 

J. Masařík: Na Tachovsku hospodaří podniky, které klidně sejí kukuřice sedm let po sobě. Kdy se začne 

uplatňovat ozelenění (střídání plodin)? 

J. Stehlík: Od roku 2013 bude platit větší ozelenění. Konkrétní opatření ale nejsou jistá. 

D. Smetana: Na některé dotační tituly je přístup úředníků SZIF daleko přísnější (např. vzdělávání).  

Podpořil požadavek na zahrnutí malých vesnic, které ale patří pod obce nad 2000 obyv. do dotačních opatření.  

M. Šebestyán: Přístup úředníků je asi hlavně osobní záležitostí, neexistuje žádný předpis, jak se úředníci mají 

chovat. Co se týče titulu vzdělání, tam o problému na úrovni centra SZIF již vědí. 

p. Klečka: V Novém Jičíně je poslední státní výkup ZZN (68% akcií drží PGRLF). Podnik je ale ohrožen. Je 

zde reálné nebezpečí, že zemědělci nedostanou zaplaceno za úrodu – firma snižuje hodnotu akcií pětkrát. Co 

stát zemědělcům doporučí? 

I. Fuksa: To by bylo neseriózní jednání, prosím i písemný dotaz. 

Poděkoval za podporu a vyzval k podávání podnětů z praxe prostřednictvím poradců nebo ABK. 

E. Kravcová: Převody mléčné kvóty v rámci PUZČ – nutno předložit neuvěřitelné množství potvrzení a 

ověřených podpisů. Zde ke snížení administrativy avizované SZIFem tedy nedošlo. 

 

 

7) Návrh na rozšíření hospodářských aktivit ASZ ČR pro členy 
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J. Miller: Rada ve Svratce uložila, aby se Předsednictvo zabývalo rozšířením hospodářských aktivit. Program 

Česká farma již přestává být zajímavý a přestává stačit. Je nutné mimo současnou činnost (připomínková 

činnost, společenské akce, přenos informací, poradenství, atd.) nabídnout členům konkrétní hosp. služby a 

více využívat synergie databází členů při jednání s obch. partnery. Cílem ale není vstupovat do konkrétních 

obchodních vztahů členů. 

Předsednictvo následně projednalo způsoby řešení a úkolem pověřilo J. Millera a S. Němce. Projekt by se 

týkal činnosti, kde lze využít regionální strukturu a členskou základnu, kontakty a zkušenosti – např. 

telekomunikace, zemědělské pojištění, obnovení kontaktů na firmy v programu Česká farma, zájezdy,… 

Bylo by pravděpodobně nutné založit hospodářský subjekt, začne výběrové řízení na pracovníka, který by se 

této činnosti věnoval – do konce léta. Na podzim by měl projekt začít fungovat. 

Valná hromada ukládá Předsednictvu ASZ ČR, aby intenzivně pracovalo na rozvoji hospodářských 

aktivit Asociace, a dále ukládá rozpracovat otázku založení samostatného hospodářského subjektu při 

ASZ.  

Hlasování: optická většina  pro/ 0 proti/ 2 se zdrželi 

 

8) Zpráva předsedy Revizní komise – Ing. Jiří Petr 

J. Petr: (zkráceno, celá zpráva je dostupná v kanceláři ASZ ČR) Revizní komise ASZ ČR pracovala ve 

složení: Ing. Jiří Petr – předseda, Ing. Jan Javůrek – místopředseda, Ing. Helena Přikrylová, Jaroslav Šebek 

st. a Ing. Jan Štefl, který byl dovolen na minulé Valné hromadě ASZ ČR za paní Ing. Květu Mošnovou, 

která byla zvolena do Předsednictva ASZ ČR. Revizní komise se sešla od minulé Valné celkem dvakrát. 

Revizní komise ASZ ČR sešla 15.listopadu 2010 a 16. května 2011. Na obou zasedáních Revizní komise 

ASZ ČR kontrolovala plnění usnesení, které byly vzneseny na minulé Valné Hromadě ASZ ČR v červnu 

2010.  

Revizní komise ASZ ČR zjistila, že usnesení se plní ve všech bodech a je v různých stupních 

rozpracovanosti. 

Při kontrole docházky na Předsednictvo ASZ ČR Revizní komise ASZ ČR zjistila, že se docházka na 

Předsednictvo ASZ ČR velmi zlepšila po volbách, které byly na minulé Valné hromadě ASZ ČR. 

Revizní komise ASZ ČR provedla k 15. listopadu 2010 kontrolu placení příspěvků. Po provedené výzvě 

byl nedoplatek na členských příspěvcích k 31.1.2011 ve výši: 15.360,- Kč (nedoplatek ASZ Chebsko). Byla 

provedena kontrola stavu úhrady příspěvků za rok 2011 a to k datu 16.5.2011. Z ASZ Chebsko a ASZ 

Třebíč chybí počty členů a hektarů k 1.1.2011. 

 Závěr: Revizní komise ASZ ČR proto ukládá kanceláři obeslat tyto regiony doporučenými dopisy s urgencí 

nahlášení počtu hektarů k 1.1.2011 za daný region. Dále upozorňujeme, že podle článku 12 stanov mají 

členové povinnost platit příspěvky dle schváleného rozpočtu ASZ ČR ve stanovené výši.  

Při revizi hospodaření ASZ ČR za rok 2010 bylo zjištěno, že doklady jsou vedeny řádně a přehledně. 

Proběhla i kontrola přijatých a vydaných faktur. Zde nebyly zjištěny nedostatky v evidenci a účelovosti 

vynaložených prostředků dle stanov a schválených usneseních. 

Předběžná účetní závěrka ASZ ČR k 31.12.2010: 

Celkové příjmy za rok 2010    =   11.336 tisíc Kč 

Celkové výdaje za rok 2010    =   11.430 tisíc Kč 

Závazky k 31.12.2010     = 591 tisíc Kč (z toho po lhůtě spl. 0,-Kč) 

Pohledávky k 31.12.2010 = 160 tisíc Kč (z toho po lhůtě spl. 102 tisíc) 

 

Hlasování optická většina pro/ 0 proti / 0 se zdrželo 

Valná hromada schvaluje zprávu předsedy Revizní komise a předběžnou účetní závěrku za rok 2010. 

 

J. Šebek: Informoval o návrhu rozpočtu na rok 2011, který vycházel z návrhu schváleného Radou ve Svratce. 

(Položkový návrh rozpočtu je členům k dispozici v hlavní kanceláře ASZ ČR). 

Hlasování optická většina pro/ 0 proti / 0 se zdrželo 

Valná hromada schvaluje návrh rozpočtu na rok 2011. 

 

9) Návrhy činnosti na další období, diskuse 

diskuse z pléna:  Potřebná změna pravidel pro některá dotační opatření – například není žádná podpora na 

rybníky do 1 hektaru. Jsou ale takové firmy, které umějí dotace využít a vytáhnout ze státu peníze i mimo 

pravidla. Podobné to je s lesy, kde na dotace dosáhnou hlavně velkopodnikatelé.  
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Zmínil problém nevýhodných nájemních smluv na půdu, které v podstatě paralyzují trh s půdou. Bylo by 

dobré udělat k tomuto tématu nějaké poradenské služby. 

ASZ by měla zvážit aktivnější přístup k rozšíření členské základny. Váha organizace spočívá v členské 

základně a v její aktivitě. Regiony by měly dostat argumenty, proč do ASZ vstoupit. 

V. Perník: Téma rozšíření členské základny se na schůzích ASZ řeší často. Aktivita je hlavně o jednotlivých 

regionech, pokud jsou tam členové aktivní, zemědělci se k nim hlásí rádi.  

J. Stehlík: ASZ chápe, že je nutné, aby se dostala do médií, a v poslední době se o to dost snaží.  

Momentálně se připravuje novela občanského zákoníku, kde budou velké změny i v nájemních vztazích. ASZ 

by mohla členům pomoci s nájemními smlouvami ve spolupráci se SVP. 

D.Smetana: Podpořil projekt s MF Dnes, je to dobrá šance pro prezentaci. 

J. Stehlík: Vyzval k aktivní prezentaci všechny členy.  

 

10) Usnesení VH a závěr  

H. Přikrylová: Seznámila s návrhem usnesení.  

Žádný protinávrh ani návrh na doplnění.  

Hlasování: optická většina  pro/ 0 proti/ 2 se zdrželi 

 

VH schválila předložené návrhy na usnesení. 

Přehled všech usnesení je v příloze zápisu. 

 

V. Perník: Poděkoval za účast a aktivitu delegátů a v 16.15 hod. ukončil 13. valnou hromadu ASZ ČR. 

J. Stehlík: Poděkoval za účast všem delegátům. 

 

 

Zapsali: Ing. Jaroslav Šebek, Ing. Veronika Kutilová 

 

 

Ověřili: Ing. Jan Miller, Jan Staněk 

 

 

V Pelhřimově, dne 2. 6. 2011 
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Příloha k zápisu: 

 

Usnesení 13. valné hromady ASZ ČR, 2. června 2011 v Pelhřimově  

 

 

I. Valná hromada: 

 

1)  konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 82 členů Rady bylo podle prezenční listiny 

přítomno: 71. Účast členů Rady dosáhla:  87 %.  

Z celkového maximálního počtu 205 delegátů bylo přítomno: 158. Účast delegátů dosáhla: 77 %.  

Schůze byla usnášeníschopná.  

 

2) schválila návrh programu jednání dle aktualizované pozvánky a dle doplňujících návrhů, 

 

3) schválila návrhovou komise v tomto složení: Ing. Jan Štefl, MVDr. Pavla Löwenthalová a Ing. 

Helena Přikrylová a schválila Ing. Veroniku Kutilovou a Ing. Jaroslava Šebka jako zapisovatele. 

Jako ověřovatelé zápisu byli schváleni: Jan Staněk, Ing. Jan Miller 

 

4) schválila zprávu o činnosti ASZ ČR za uplynulé období přednesenou předsedou ASZ Ing. 

Josefem Stehlíkem, 

 

5) schválila zprávu Revizní komise ASZ ČR za minulé období přednesenou předsedou Revizní 

komise Ing. Jiřím Petrem, 

 

6) schválila účetní závěrku ASZ ČR za rok 2010,  

 

7) vzala na vědomí Rozhodnutí Rady ASZ ČR z listopadu 2010 o přijetí Asociace farmových chovů 

jelenovitých do ASZ ČR. 

 

 

II. Valná hromada:  

 

1) Podporuje snahu ministra zemědělství v rámci projednávané reformy společné zemědělské 

politiky EU o zajištění co nejvyšší národní obálky pro ČR.  

Zároveň požaduje, aby následné využití těchto prostředků bylo orientováno zejména na malé a 

střední podnikání s přihlédnutím k modelu rodinných farem, které považuje za tradiční způsob 

hospodaření v české krajině.   

Ukládá Předsednictvu ASZ ČR vyvinout maximální úsilí při výrazné podpoře malých zem. 

podniků v rámci té části plateb, které půjdou z II. Pilíře SZP EU při nastavování podmínek v ČR.  

 

2) Podporuje současnou snahu ministra zemědělství o transformaci úřadů a institucí v resortu 

zemědělství směrem k zefektivnění, zeštíhlení a zjednodušení státní správy. Trvá však na 

zachování její dostupnosti v rámci okresů.  

Současně žádá ministra, aby v rámci reorganizace přepracoval systém krajských informačních 

středisek a nastavil takové řešení přenosu informací, které bude pro sedláky funkční a efektivní. 

 

3) Vítá snahu vlády o spravedlivé vypořádání církevních restitucí, přičemž plně podporuje fyzické 

vydání majetku před finančním vyrovnáním. 

Současně požaduje bezodkladné řešení dokončení zemědělských restitucí z počátku 90.tých let, 

transformačních podílů a otázku rozdělení restituční rezervy tak, aby se oprávněným osobám po 

dvaceti letech konečně dostalo spravedlivého vypořádání.  

Důrazně pak žádá ministra zemědělství, vládu a poslaneckou sněmovnu, aby v tomto směru 

efektivně jednali.  

 

4) Vyzývá ministra zemědělství, aby zabezpečil aktivní přístup Mze při snižování administrativní 

zátěže již ve fázi jednání s DG Agri a DG Sanco.  
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Ukládá Předsednictvu ASZ ČR pokračovat v úsilí o snižování nadbytečné byrokratické zátěže a to 

nejen v rámci Antibyrokratické komise Mze. V tomto směru ukládá také jednat s reprezentanty 

COPA-COGECA a evropskými poslanci zvolenými za ČR.  

Pokračovat zejména v úsilí o zjednodušení podmínek k podmínkám faremního zpracování a 

způsobu prodeje vlastní produkce. 

 

5) Důrazně odmítá, aby docházelo ke křížení a vyšším frekvencím kontrol u zemědělců, než požaduje 

evropská legislativa (za rok 2010 celkem 12 tisíc kontrol na 27 tisíc hospodařících subjektů).  

        Současně žádá, aby prováděné kontroly byly předem v přiměřené lhůtě zemědělcům ohlašovány, 

pokud to zásadně neohrozí jejich účel. 

        Ukládá Předsednictvu ASZ ČR dále usilovat v rámci pracovních skupin MV PRV o posílení jistoty 

žadatele o dotaci.  

 

6) Požaduje zohlednění současného rozsahu živočišné výroby při provádění revize rozsahu 

zranitelných oblastí a požaduje zreálnění podmínek v rámci novely vládního nařízení k nitrátové 

směrnici (zejména podmínky k ukládání hnoje,…)  

        Pověřuje předsedu ASZ ČR, aby jednal s ministrem životního prostředí s cílem snížit 

byrokratickou zátěž a zjednodušit legislativu v působnosti MŽP. 

 

7) Podporuje ministra zemědělství v boji proti příčinám eroze půdy, avšak důrazně požaduje, aby 

Mze přistoupilo k liberálnímu modelu jeho řešení – tj. důsledně postihovat reálný výskyt eroze, bez 

určování povinných systémů hospodaření. 

 

8) Požaduje zachování spodní hranice zatížení VDJ na TTP na současné úrovni 0,2 VDJ/ha a 

požaduje rozšíření rozhodného období ke stanovení zatížení na 3 měsíce v kalendářním roce.  

 

9) Vyzývá ministerstvo zemědělství, aby při přípravě nových dotačních podmínek v novém 

plánovacím období po r. 2013, zajistilo, že zemědělci s trvalým pobytem/místem podnikání 

v obcích nad 2000 obyvatel měli stejný přístup k dotačním titulům, jako žadatelé v ostatních 

lokalitách. 

 

10) Žádá ministra zemědělství o intenzivní zajišťování pozemkových úprav včetně investic do 

společných zařízení a navrhuje iniciovat finanční součinnost na PÚ s jinými resorty a jejich 

dotačními programy.  

        Žádá vládu a parlament o urychlené legislativní řešení k faktickému zpřístupnění tzv. 

nepřístupných pozemků pro jejich vlastníky.  

 

11)  Žádá ministra o urychlené dořešení návrhu novely zákona o prodeji státní půdy 95/1999 Sb. ve 

smyslu návrhu zpracovaném v rámci prac. skupiny Půda a jeho předložení do legislativního 

procesu (umožnění převodů užívacích práv a splátek v rámci převodu mezi FO v rodině a umožnit 

přednost na odkup st.půdy, také zemědělcům -vlastníkům půdy v katastru, apod.) 

 

12) Ukládá Předsednictvu ASZ ČR intenzivněji řešit problematiku v oblasti myslivosti a velikosti 

honiteb a posílení honebních práv vlastníků a zemědělců. 

 

13) Ukládá Předsednictvu pokračovat v plošném zajišťování odborného školení a poradenství členům 

ASZ minimálně v těchto oblastech:  

        -  k dalšímu využívání portálu farmáře 

        -  k osvětě v oblasti myslivosti a práv vlastníků půdy a zemědělců v honitbách po 2012 

        - k praktickému využití současné legislativy k vybudování a provozu zpracování a prodeje ze 

dvora 

 

14) Ukládá Předsednictvu ASZ ČR v oblasti obnovitelných zdrojů energie podporovat zásadně jen 

systémy „lokální výroba-lokální spotřeba“, tj. způsoby, které zabezpečují lokální využití elektřiny 

a tepla z lokálně vyrobených a zpracovaných odpadů/surovin omezujících negativní dopady do 

krajiny a místní infrastruktury s maximálním důrazem na metody kogenerace. 



Zápis z Valné hromady ASZ ČR, dne 2.6. v Pelhřimově Stránka 14 
 

 

15) Ukládá Předsednictvu ASZ ČR, aby intenzivně pracovalo na rozvoji hospodářských aktivit ASZ a 

dále ukládá rozpracovat otázku založení samostatného hospodářského subjektu při ASZ.  

        Ukládá hlavní kanceláři ASZ ČR, aby vypracovala návrh činnosti regionálních pracovníků ASZ.  

 

16) Ukládá Předsednictvu ASZ ČR dále pracovat na rozvíjení další spolupráce s názorově blízkými 

nevládními organizacemi v sektoru zemědělství a venkova. 

 

17) Ukládá Předsednictvu ASZ ČR pokračovat v propagaci selského stavu a rodinného způsobu 

farmaření prostřednictvím Farmářských slavností. 


